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§ 11 
Genomgång av närvarande ledamöter samt val av 
protokollsjusterare och datum för signering  

Beslut  
Ordförande Stephan Guiance (S) och vice ordförande Sophia 
Granswed Baat (M) utsågs att justera dagens protokoll §§ 11-38. 
Justering sker digitalt senast den 29e april.  
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§ 12 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Dagordningen godkändes 
 
En ny punkt §37, Inflyttning av familjer med ekonomiskt bistånd 
tillkom under övriga frågor 
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§ 13 
Barn som försvinner efter sommarlovet.  

-Svar på Skrivelse 
SKHLM 2025/144 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på skrivelsen 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) anmäler för 
Moderaterna  ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till det särskilda uttalandet. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
2025-04-24 
 
Ärende 13 
 
Barn som försvinner efter sommarlovet 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
  
  
Särskilt uttalande 
  
Vi vill tacka stadsdelsförvaltningen för att man besvarat frågorna 
avseende hur många barn som försvunnit efter sommarlovet 2024 
samt jullovet 2024/2025, efter bästa förmåga. Förvaltningen svarar 
att det saknas 8 förskolebarn och en handfull skolbarn efter 
sommarlovet 2024, men däremot vet vi inte anledningen till att 
dessa barn inte återvänt till förskolan. Förvaltningen svarar att man 
bedömer att ärendet är att betraktas som könsneutralt, något vi inte 
håller med om. När det handlar om barn som förs ur landet är det en 
majoritet flickor som drabbas. Därför hade det varit bra att få 
kännedom kring hur många som är flickor respektive pojkar av 
dessa 8 förskolebarn och cirka 5 skolbarn. Men vi förstår samtidigt 
att det kan ha med sekretess att göra. 
  
Orsakerna till att barns skolnärvaro upphör, varierar. Exempelvis är 
flytt från kommunen eller att vårdnadshavare valt att ta barnet ur 
förskolan två vanliga anledningar. Här behöver vi föra statistik 
regelbundet, dels eftersom vi har ett uppsökandeansvar för alla barn 
som fyllt 3 år, och erbjuda dem en förskoleplats. Och dels för att vi 
har ett budgetuppdrag att öka inskrivningsgraden i förskolan. Om vi 
inte vet anledningarna till att förskoleplatser plötsligt står tomma, 
hur ska vi då kunna arbeta för att motverka detta? 
  
Moderaterna lade en liknande skrivelse i förskolenämnden för att få 
en mer övergripande bild hur det ser ut i staden. Dessvärre är det 
olyckligt att det idag inte finns stadsgemensamma rutiner för att 
följa upp om förskolebarn har förts ur landet. Detta innebär att 
förskoleförvaltningen inte kan uppge antal barn som inte 
återkommit till förskolan, något vi anser är mycket olyckligt, då 
barn kan riskera att fara illa. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/144-2 (Godkänd - R 1) Svar på Skrivelse; 
Barn som försvinner efter sommarlovet. 
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• SKHLM 2025/144-1 Skrivelse; Barn som försvinner efter 
sommarlovet. 
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§ 14 
Medborgarförslag om Upprustning | omhändertagande av 
utsmyckning utanför Vårbergs centrum.  

- Svar på Medborgarförslag 
SKHLM 2024/1172 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 

Särskilt uttalande 
Ordförande Stephan Guiance m. fl. (S), andre vice ordförande 
Shamso Ali Hassan m.fl (V) och ledamoten Karrmapriya Muschott 
m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande enligt bilaga 

Sida 7 (61)



 
 
 

 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

 
Ärende 14 
Medborgarförslag om Upprustning | omhändertagande av 
utsmyckning utanför Vårbergs centrum Dnr SKHLM 
2024/1172 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
  
Särskilt uttalande: 
Majoriteten vill framföra ett stort tack till medborgaren för ett 
inspirerande och väl genomtänkt förslag. Vi delar helt visionen om 
att platsen har stor potential och ser gärna att idén blir verklighet. 
Som framgår av förvaltningens utlåtande är det Trafikkontoret som 
har det formella ansvaret för platsen. Det är alltså de som har 
verktygen att genomföra en faktisk förändring. Men det betyder inte 
att vi i Skärholmens majoritet släpper taget, tvärtom. 
Majoriteten kommer att fortsätta driva frågan och göra vårt yttersta 
för att tillsammans med Trafikkontoret och andra berörda aktörer 
arbeta för en upprustning som både stärker platsens funktion och 
bidrar till en tryggare, vackrare och mer levande stadsdel. 
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2024/1172-8 (Godkänd - R 2) Medborgarförslag 
Upprustning / Omhändertagande av utsmyckning utanför 
Vårbergs centrum. 

• SKHLM 2024/1172-6 Medborgarförslag Vårberg Maskat 
Nämnden. 

• SKHLM 2024/1172-11 Bilaga. Uppmaning till 
Trafikkontoret. 
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§ 15 
Remiss av Stockholms stads program för barns rätt till 
kultur, KS 2024/1378.  

-Svar på Remiss, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/101 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M), Conny 
Gabrielsson (L) och Alice Vestlin (C)  anmäler för Moderaterna, 
Liberalerna och Centern ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
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Ärende 15 
  
Remiss av Stockholms stads program för barns rätt till kultur 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
Conny Gabrielsson (L) 
Alice Vestlin (C) 
  
Särskilt uttalande 
Alla barn och unga ska ha möjligheter att skapa och tillgång till 
kulturupplevelser. 
Stockholms stads program för barns rätt till kultur ska ge alla barn 
och ungdomar goda möjligheter att upptäcka, uppleva och skapa 
många olika sorters kulturuttryck. Det är bra att det föreslagna 
programmet uppmärksammar vikten av att Stockholms stad blir 
bättre på att inkludera underrepresenterade grupper: Pojkar i alla 
åldrar, äldre barn och ungdomar, barn och ungdomar med 
funktionsnedsättning samt barn och ungdomar som växer upp i 
hushåll med låga inkomster. Vi vill poängtera vikten av 
resurssättning för att staden verkligen ska nå alla barn i olika 
skolklasser och att varje skolår kunna genomföra kulturaktiviteter. 
Detta är essentiellt så att programmet blir verklighet och inte en 
papperstiger. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/101-2 (Godkänd - R 1) Stockholms stads 
program för barns rätt till kultur. 

• SKHLM 2025/101-1.2 Bilaga - Barnkonsekvensanalys i 
arbetet med Stockholms stads program för barns rätt till 
kultur 

• SKHLM 2025/101-1.1 Bilaga - Stockholms stads program 
för barns rätt till kultur 

• SKHLM 2025/101-1 Remiss av Stockholms stads program 
för barns rätt till kultur, KS 2024/1378 
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§ 16 
Remiss av Reviderade riktlinjer för handläggning av 
försöks-, tränings- och Bostad Först-lägenheter, KS 
2024/1.  

Svar på Remiss, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/202 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
2. Omedelbar justering 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/202-2 (Godkänd - R 1) Remissvar - 
Revidering av riktlinjer för handläggning av försöks-, 
tränings-, och Bostad först-lägenheter. 

• SKHLM 2025/202-1.2 Bilaga - Riktlinjer för handläggning 
av försöks-, tränings- och Bostad Först-lägenheter 

• SKHLM 2025/202-1.1 Tjänsteutlåtande - RevReviderade 
riktlinjer för handläggning av försöks-, tränings- och Bostad 
Först-lägenheter 

• SKHLM 2025/202-1 Remiss av Reviderade riktlinjer för 
handläggning av försöks-, tränings- och Bostad Först-
lägenheter, KS 2024/1 
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§ 17 
Remiss av Program för barnhälsa i Stockholms stad, KS 
2025/297.  

- Svar på remiss, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/218 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden beslutar att godkänna förvaltningens skrivelse 
som svar på remiss om program för barnhälsa. 
2. Omedelbar justering 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) fann att det fanns tre förslag till 
beslut: Förvaltningens förslag, Moderaternas och Liberalernas 
förslag samt Centerpartiets förslag 
Ordförande Stephan Guiance (S) ställde Moderaternas och 
Liberalernas förslag om återremiss mot att fatta beslut idag, 
förslaget om att fatta beslut idag hör bifall. 
Ordförande Stephan Guiance (S) fann att det nu fanns två förslag 
till beslut, Förvaltningens och Centerpartiets förslag, och ställde 
dessa mot varandra, förvaltningens förslag hör bifall, 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör bifall därtill 
  

Reservation  

  
Sophia Granswed Baat (M) och Mikael Sundin (M) och Arslan 
Bicen (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt eget förslag 
till beslut 
Alice Vestlin (C)  reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut 
Conny Gabrielsson (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget förslag till beslut 
  

Förslag till beslut  
Ledamoten Alice Vestlin (C) anmäler för, Centerpartiet en skrivelse 
med förslag till beslut enligt särskild bilaga 

Förslag till beslut  
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) och Ledamoten 
Conny Gabrielsson m.fl. (L) anmäler för, Moderaterna en skrivelse 
med förslag till beslut enligt särskild bilaga. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
25-04-24 
Remiss av program för barnhälsa i Stockholm stad 
Ärende 17 
Alice Vestlin (C) 
Kenth Aronsson (C) 
  
  
Förslag till beslut: 
1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag på remissen 
2. Att i övrigt anföra följande: 
  
Centerpartiet i Stockholms stad välkomnar det nya "Program för 
barnhälsa" som ett steg mot att skapa en bättre uppväxtmiljö för alla 
stadens barn, oavsett deras postnummer. Vi ser positivt på 
programmets ambition att stärka det hälsofrämjande och 
förebyggande arbetet inom förskolan. Dock utgör programmet sig 
för att vara mer än det egentligen är eftersom fokus är den 
kommunala förskolans uppdrag. Ett namnbyte kan därför vara 
lämpligt. Även om andra aktörer och förvaltningar nämns är det inte 
det primära syftet att vara ett heltäckande program för barnhälsa. I 
allt för liten utsträckning berörs också regionens arbete med barns 
hälso- och sjukvård samt det utvecklingsbehov som finns med 
regionen vad gäller barns hälsa och trygghet. 
För att ytterligare förstärka programmets intentioner vill 
Centerpartiet lyfta fram tre centrala områden där vi ser ytterbehov 
av kompletterande insatser: möjlighet till anonym orosanmälan för 
skol- och förskolepersonal, tidigt och likvärdigt stöd för barn med 
autism i förskolan samt behov av kartläggning för att stoppa att barn 
utsätts för våld i hemmet.  
Socialförvaltningen lyfter själv fram orosanmälningar och att mer 
kan göras där. Centerpartiet vill gå ännu längre. Eftersom hot och 
våld mot förskole- (och skol-) personal tyvärr förekommer, är det 
avgörande att skapa trygga förutsättningar för personal att fullfölja 
sitt ansvar att anmäla oro för barns välbefinnande. Centerpartiet vill 
därför möjliggöra för personal inom förskola och skola att göra 
orosanmälningar anonymt. Detta skulle skydda personalen från 
potentiella repressalier och säkerställa att barn som lever under 
svåra förhållanden får den hjälp de behöver. ?Redan idag kan 
skolhuvudmän vidta åtgärder för att öka tryggheten och 
benägenheten att anmäla, såsom att erbjuda samtalsstöd, 
säkerhetsåtgärder till personalen och att rektorer kan bistå vid 
anmälningar. Vi uppmanar till att dessa möjligheter används fullt ut 
i väntan på en lagändring.? 
Det andra området vi vill se mer inom är området barn med autism. 
För att barn med autism ska kunna lära sig att kommunicera, bli 
självständiga och bättre förberedda för skolan och samhället i stort 
kan Mångsidiga intensiva beteendeinsatser vara helt avgörande 
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enligt Socialstyrelsen. Arbetssättet rekommenderas att ges till små 
barn, helst före fem års ålder, och bygger på ett samarbete mellan 
habiliteringen, förskolan och barnets vårdnadshavare. 
Därför tycker vi att Stockholms stad upprättar en gemensam rutin 
med regionen gällande förskolebarn med autism, med syfte att 
tydliggöra ansvarsfördelning och möjliggöra samsyn mellan 
kommunens förskolor och regionens habilitering. Samtidigt måste 
man säkerställa att förskolebarn med autismdiagnos får samordnade 
och likvärdiga insatser baserat på socialstyrelsens 
rekommendationer och att det kan behållas vid övergång till 
grundskola. 
Det tredje området vi vill lyfta innebär en breddning av 
programmet, som gör att dess namn bättre motsvarar innehållet, och 
det är behovet av att Stockholm behöver kartlägga och ta fram en 
handlingsplan för att stoppa att barn utsätts för våld i hemmet. Våld 
mot barn kan inte i någon omfattning accepteras, och det är svårt att 
tänka sig något viktigare för barns hälsa än att förebygga och stoppa 
våld som förekommer i hemmet. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
  
24 april 2025 
  
Ärende 17 
  
Remiss av Program för barnhälsa i Stockholms stad 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
Conny Gabrielsson m.fl. (L) 
  
Förslag till beslut 
  
1.      Att återremittera ärendet och uppdra åt förvaltningen 
återkomma med ett nytt förslag 
2.      Att därutöver anföra följande, 
Det är bra att ett program för barnhälsa i Stockholms stad nu 
äntligen tas fram, men tyvärr motsvarar det förslaget som nu 
presenteras inte vad ett stadsövergripande program för barnhälsa 
bör innehålla. Ansvaret för detta faller på den rödgröna majoriteten 
som inte har varit tydliga med vilken typ av dokument som 
förväntades. 
  
För det första har programmet ett väldigt fokus på förskolornas 
(stadsdelsnämndernas) roll, men vi saknar överväganden av vad 
som bör förväntas av andra av stadens förvaltningar – SISAB, 
Trafiknämnden, Stadsbyggnadsnämnden, Socialnämnden med flera. 
Vi saknar också en fördjupning kring det samarbete som behöver 
utvecklas med regionens olika verksamheter. 
 
För det andra saknar vi kopplingen till vetenskaplig forskning kring 
barns utveckling. Det är av högsta vikt att utbildningen i förskolan 
och andra insatser för barn vilar på vetenskaplig grund och 
beprövad erfarenhet när det gäller såväl innehåll som arbetssätt. Ett 
viktigt, men ofta förbisett område är barns motoriska utveckling och 
kopplingen till fysisk och psykisk hälsa. Ett annat område som 
behövs lyftas är digitaliseringens effekter på barns hjärnor och 
hälsa. Vi vill även särskilt lyfta fram vikten av tidigare insatser för 
barn med hög och ihållande nivå av aggressivitet. Forskning har 
visat tydlig korrelation mellan 
 
För det tredje saknar vi resonemang kring de miljöer som barnen 
vistas i. Staden behöver bättre analysera hur olika miljöer (ljus, ljud, 
inredning etc) påverkar barn, samt ta hänsyn till mängden sociala 
kontakter som är lämplig vid olika åldrar. Vetenskapliga fakta kring 
dessa aspekter behöver i sin tur påverka hur vi bygger och 
organiserar förskolor, lekplatser och andra miljöer där barn vistas. 
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Slutligen saknar vi skrivningar om omhändertagna och placerade 
barns hälsa, detta trots att det är en grupp med dokumenterat sämre 
hälsa och markant högre risk för framtida besvär kopplat bland 
annat till bristfällig vård under tiden de är placerade. Det är 
Stockholms stad som övertagit föräldraskapet för dessa barn under 
tiden för en placering och att inte prioritera barnens hälsa, genom 
bland annat kontinuerlig uppföljning och vårdkontakter, är ett 
underbetyg för vilken vårdnadshavare som helst. Samhället måste 
alltid sträva efter att vara den bästa föräldern och det innebär fokus 
på barnet hälsa och välmående. 
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/218-2 (Godkänd - R 1) Program för 
barnhälsa. 

• SKHLM 2025/218-1.2 Bilaga - Program för barnhälsa i 
Stockholms stad 

• SKHLM 2025/218-1.1 Tjänsteutlåtande - Program för 
barnhälsa i Stockholms stad 
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§ 18 
Remiss av Socialtjänstens tillhandahållande av insatser i 
samband med ikraftträdande av ny socialtjänstlag, KS 
2025/308  

- Svar på remiss, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/302 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
2. Omedelbar justering. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  

Särskilt uttalande  
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) anmäler för 
Moderaterna  ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
2025-04-24 
 
Ärende 18 
 
Remiss av socialtjänstens tillhandahållande av insatser i samband 
med ikraftträdande av ny socialtjänstlag 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
Särskilt uttalande 
  
Den svenska lagstiftningen och socialpolitiken har inte under lång 
tid varit anpassad för de samhällsproblem som plågar Sverige och 
Stockholm. Nu ska en ny socialtjänstlag ersätta den över 40 år 
gamla, nuvarande lagen. Det är en modernisering som är 
efterlängtad och kommer att göra skillnad till det bättre i det 
förebyggande arbetet. Det är kommunsverige som står för 
implementeringen av den nya socialtjänstlagen och som själva ska 
modernisera sig med de nya verktygen som lagstiftningen medger. 
  
Att Stockholm nu ska revidera det utbud av insatser som kan ges 
utan individuell behovsprövning är nödvändigt för att Stockholms 
socialtjänst ska kunna arbeta mer förebyggande och att trösklarna 
till socialtjänsten sänks. Ett särskilt viktigt perspektiv att bejaka i 
det framtida utredningsarbetet är att säkerställa likvärdigheten i 
kvalitet och utbud mellan våra stadsdelar. Den som kämpar med 
omfattande skolfrånvaro och hade kunnat vara hjälpt av 
socialtjänstens stöd och insatser ska inte nekas detta enbart för att 
personen bor i fel stadsdel. 
  
Omställningsarbetet inför ny socialtjänstlag har pågått inom stadens 
projekt Framtidens socialtjänst – Omställning till en långsiktigt 
hållbar socialtjänst sedan 2024. Nu efterfrågas ett mandat att 
rapportera uppdragen kring vad som bör finnas i socialtjänstens 
verktygslåda av insatser utan individuell behovsprövning senast den 
30 september 2026. Det är en tidshorisont som vi anser vara för 
långsam och gör att värdefull tid går förlorad. Vi vill målmedvetet, 
noggrant och skyndsamt arbeta för att öka tryggheten i Stockholm 
och att fler barn i Stockholm får en god uppväxt. Det förutsätter 
handlingskraft, något som tydligt saknas från den rödgröna 
majoriteten. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/302-2 (Godkänd - R 1) Svar på remiss. 
• SKHLM 2025/302-1.2 Bilaga - Insatsbilaga 
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• SKHLM 2025/302-1.1 Tjänsteutlåtande - Socialtjänstens 
tillhandahållande av insatser i samband med ikraftträdande 
av ny socialtjänstlag 

• SKHLM 2025/302-1 Remiss av Socialtjänstens 
tillhandahållande av insatser i samband med ikraftträdande 
av ny socialtjänstlag, KS 
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§ 19 
Remiss av Betänkandet Tid för undervisningsuppdraget 
– åtgärder för god undervisning och läraryrkenas 
attraktivitet ( SOU 2025:26), Dnr KS 2025/390.  

- Svar på remiss, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/314 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden beslutar att godkänna förvaltningens skrivelse 
som svar på remiss gällande betänkandet Tid för 
undervisningsuppdraget – åtgärder för god undervisning och 
läraryrkenas attraktivitet (SOU 2025:26) 
2. Omedelbar justering 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  

Särskilt uttalande 
Stephan Guiance m. fl. (S), Shamso Ali Hassan m.fl (V) och 
Karrmapriya Muschott m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande 
enligt bilaga 
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2025-04-24 
Ärende 19 
Tid för undervisningsuppdraget – åtgärder för god undervisning och 
läraryrkenas attraktivitet (SOU 2025:26). Dnr KS 2025/390 
  
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
  
Särskilt uttalande 
Majoriteten vill tacka förvaltningen för sitt arbete med den stora 
utredningen gällande minskad administration och reglering av 
förskollärare och lärares tid. Det är av största vikt att förskollärare 
får tillräckligt med tid att planera och utvärdera sin undervisning, 
både när denne regleras i lag och av den enskilde rektorn. 
Tillräcklig planeringstid och tid att utveckla undervisningen så den 
håller god kvalitet samt tid att hålla sig uppdaterad på aktuell 
forskning om pedagogik är ett måste för en väl fungerande förskola. 
Vidare är det viktigt att tiden är tillräcklig för den enskilde 
barngruppen och lärarens förutsättningar. En lagstadgad minimitid 
får inte användas som ett givet mått utan utgör en bottennivå och 
det är fortsatt upp till de enskilda rektorerna att säkerställa att tiden 
motsvarar verksamhetens behov. Vi instämmer i förvaltningens 
önskan om ytterligare problematisering hur tidsmåttet bör tillämpas 
i arbetslag med flera lärare och vill särskilt lyfta att behovet av 
planering inte nödvändigtvis minskar med delat läraransvar. 
Barngrupper med fler lärare har ofta barn med särskilda rättigheter 
vilket kräver både mer planering och dokumentation, antalet barn 
förskolläraren har ansvar över minskar inte med delat läraransvar 
eller med en lägre sysselsättningsgrad och ett välfungerande 
pedagogiskt samspel två lärare emellan kräver såväl egen som 
gemensam planeringstid. Införandet av ett specificerat mått på 
öronmärkt planeringstid får inte delas mellan lärare på ett sätt där 
den egna planeringstiden fråntas läraren på ett sätt som negativt 
drabbar deras möjlighet att genomföra undervisning av god kvalitet. 
Allt detta kräver finansiering då tid för planering som är avgörande 
för god undervisning, också innebär tid från barngruppen. Ett 
underfinansierat införande av 5 obligatoriska planeringstimmar i 
veckan riskerar att drabba barnen negativt om mer tid spenderas 
utan förskolelärare. Likaså blir barnen lidande om förskollärare ges 
otillräckligt med tid för planering och utvärdering av 
undervisningen och kvaliteten på denna därmed sjunker. Det måste 
råda balans mellan krav och resurser för att förskolans lärare ska 
kunna genomföra sitt uppdrag på ett bra sätt i en god arbetsmiljö. 
Detta ställer krav på regeringen som står bakom förslagen i 
utredningen att säkerställa tillräckliga statsbidrag för att upprätthålla 
en sådan balans. 
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Slutligen vill vi understryka vikten av att hela tiden inkludera 
förskoleperspektivet och inte låta detta bli en eftertanke. 
Utredningen berör såväl elevgrupper och klasser som barngrupper 
och ska förslaget beröra båda dessa får inte det senare glömmas bort 
i skuggan av det förstnämnda. 
Bedömning av tid för undervisning uppdraget ska givetvis ta hänsyn 
till barn- eller elevgruppernas storlek, antal elever/barn som läraren 
regelbundet möter i undervisningen, antal elever/barn i behov av 
särskilt stöd och andra omständigheter av betydelse för elever, barn 
eller lärare. Förslaget berör förskollärare och våra allra yngsta 
elever, dessa får inte glömmas bort. 
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/314-2 (Godkänd - R 1) Tid för 
undervisningsuppdraget - åtgärder för god undervisning och 
läraryrkenas attraktivitet. 

• SKHLM 2025/314-3 Bilaga 1. 
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§ 20 
Remiss av Trafikförändringar i SL- och WÅAB-trafiken 
2025/2026 (T26), KS 2025/375.  

- Svar på remiss 
SKHLM 2025/317 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
lämnar det som svar på remissen 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 

Särskilt uttalande  
Ordförande Stephan Guiance m. fl. (S), andre vice ordföranden 
Shamso Ali Hassan m.fl (V) och ledamoten Karrmapriya Muschott 
m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande enligt bilaga 
Ledamoten Mikael Sundin (M) anmäler att Moderaterna ansluter till 
det särskilda uttalandet. 
Ersättare Kenth Aronsson (C) anmäler att Centerpartiet ansluter till 
det särskilda uttalandet. 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) anmäler att Liberalerna ansluter 
till det särskilda uttalandet. 
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2025-04-24 
Ärende 20 
Remiss av Trafikförändringar i SL- och WÅAB-trafiken 
2025/2026 (T26), KS 2025/375 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
  
Särskilt uttalande: 
Majoriteten instämmer med förvaltningens svar på remissen och vill 
särskilt lyfta att den rödgröna majoriteten ser positivt på önskan om 
en bussförbindelse till det populära Sätra strandbadet som i 
dagsläget saknar en direkt anslutning. Den närmaste 
tunnelbanestationen ligger cirka 2,6 km från badplatsen och 
närmaste busshållplats 1,5 km. Detta försvårar tillgängligheten för 
bland annat äldre, funktionshindrade, barnfamiljer och personer 
utan bil. Möjliga lösningar kan vara att sträckan Sätra centrum - 
Sätra strandsbad trafikeras med buss eller att linje 135 passerar 
badplatsen. Det skulle kunna testas som ett pilotprojekt under 
sommaren 2025 och 2026. 
  
Busslinje 135 är en viktig kollektivtrafikförbindelse i Skärholmen. 
Om den skulle förlängas för ändamålet i fråga skulle det innebära 
att trafikeringen kan ske enligt ordinarie turlista, där bussen vid 
Alsätravägen svänger av mot Sätra strandbad, gör ett stopp, och 
därefter återansluter till nuvarande rutt vid hållplatserna 
Gillsätragränd och Örnsätrabacken. Förlängningen motsvarar tre 
kilometer tur och retur, vilket innebär en marginell ökning av 
restiden med cirka sju minuter. Infrastruktur i form av vändplats 
finns redan på plats, vilket gör att förslaget kan genomföras utan 
större investeringar. 
  
En bussförbindelse till Sätra strandbad skulle kraftigt förbättra 
tillgängligheten och öka tryggheten, samtidigt som det bidrar till 
minskad biltrafik och bättre miljö. Området erbjuder bland annat 
utegym, beachvolleybollplan, kajakuthyrning, ytor för spontanidrott 
samt närhet till Sätraskogens naturreservat. Förslaget stödjer även 
målsättningar om ökad folkhälsa genom att underlätta för fler att ta 
del av rekreation, motion och friluftsliv i området. Det kan handla 
om ett antal veckor, förslagsvis v.26–v.31, när badet är som mest 
populärt. En liten förändring som kan göra stor nytta för många. 
Utöver den sommarbussförbindelse till Sätra strandbad som 
förvaltningen föreslår, delar vi i majoriteten pensionärsrådets 
uppfattning att Linje 89 även bör angöra Skärholmens 
ångbåtsbrygga – inte enbart Mälarhöjdsbadets brygga. Båda 
bryggorna är belägna inom Sätraskogens naturreservat, och en 
återupptagen båttrafik skulle inte bara stärka de rekreativa 
möjligheterna för både stockholmare och besökare, utan även 
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förbättra tillgängligheten för lokalbefolkningen, både in mot 
centrala Stockholm och ut mot Ekerö. Skärholmens ångbåtsbrygga 
ligger dessutom i direkt anslutning till Sätra strandbad samt den 
anrika Skärholmens gård med sitt café – en välbesökt mötesplats 
som ytterligare skulle gynnas av tillgänglig båttrafik. 
Vi hoppas att detta förslag beaktas i den fortsatta planeringen och 
att fler invånare i Stockholm får möjlighet att ta sig till Sätra 
strandbad på ett tillgängligt och hållbart sätt. 
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/317-2 (Godkänd - R 1) SKHLM 2025/317. 
• SKHLM 2025/317-1.1 Remiss - Trafikförändringar i SL- 

och WÅAB-trafiken 2025/2026 (T26) 
• SKHLM 2025/317-1 Remiss av Trafikförändringar i SL- och 

WÅAB-trafiken 2025/2026 (T26), KS 2025/375. 
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§ 21 
Verksamhetsförändring avseende Dagliga verksamhet 
Allihop- förslag om att del av verksamheten upphör. 
Tilläggsuppdrag.  

- Beslutsärende 
SKHLM 2024/1086 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden beslutar att en sammanslagning av Ängsholmen 
1 och 2 genomförs och blir en gemensam verksamhet i Ängsholmen 
1:s lokaler. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2024/1086-5 (Godkänd - R 1) Ärende om 
verksamhetsförändring avseende Daglig verksamhet 
Allihopa. 
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§ 22 
Regional boendeplan för äldre 2026 med utblick mot 
2050, Region Västra söderort.  

- Beslutsärende, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/147 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner underlaget till den 
stadsövergripande boendeplanen för region västra söderort och 
skickar det till äldrenämnden. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) anmäler för 
Moderaterna  ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
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2025-04-24 
 
Ärende 22 
 
Regional boendeplan för äldre 2026 med utblick mot 2050 Region 
Västra söderort 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
  
Särskilt uttalande 
 
Äldre i Skärholmen ska ha en trygg ålderdom präglad av frihet och 
gemenskap. Under förra mandatperioden tog vi krafttag för att 
motverka ensamhet och social isolering genom att prioritera 
förebyggande arbete med diverse seniorträffar. Att kunna ses och 
umgås med andra är en av de viktigaste faktorerna för att kunna 
leva ett långt och lyckligt liv på ålderns höst. 
  
Under de närmaste tio åren beräknas antalet personer som är 85 år 
och äldre i Stockholms län att öka med drygt 70 procent, från 
knappt 50 000 till drygt 86 000 personer. Att gruppen ökar kraftigt 
är positivt, men ställer stora krav på anpassat boende, hemtjänst, 
vård i hemmet och annat behov av stöd och hjälp i vardagen. Det är 
stor brist på seniorbostäder i hela staden och även i Skärholmen. 
Därför är det viktigt att bostäder för äldre planeras tidigt vid 
framtagande av nya detaljplaner. 
  
För Moderaterna är det avgörande att äldres valfrihet respekteras 
och att olika typer av utförare välkomnas inom äldreomsorgen. Den 
demografiska utmaningen kräver att vi välkomnar fristående aktörer 
som vill bidra till att skapa en god äldreomsorg. Tyvärr har den 
styrande vänstermajoriteten valt att motarbeta fristående utförare 
inom äldreomsorgen, vilket kommer försämra valfriheten och öka 
stadens redan höga skuldsättning. 
  
 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/147-1 (Godkänd - R 1) Regional boendeplan 
för äldre 2026 med utblick mot 2050 - Region västra 
söderort. 

• SKHLM 2025/147-2 Bilaga 1. Regional boendeplan för 
äldre 2026 med utblick mot 2050 - Region västra söderort. 
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• SKHLM 2025/147-3 Bilaga 2. Synpunkter från 
pensionärsrådet. 
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§ 23 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028.  

- Beslutsärende, Omedelbar justering 
SKHLM 2025/298 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till underlag för 
budget 2026 med inriktning för 2027 och 2028, inklusive bilagor 
2. Nämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen för fortsatt 
beredning 
3. Nämnden beslutar om omedelbar justering av ärendet 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) fann att det fanns två förslag till 
beslut: Förvaltningens förslag och Moderaternas, Liberalernas och 
Centerns förslag. 
Ordförande Stephan Guiance (S) ställde förvaltningens förslag mot 
Moderaternas, Centerpartiets och Liberalernas 
förslag, förvaltningens beslut hör bifall, 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör bifall därtill 

Reservation  
Vice ordförande Sophia Granswed Baat (M) och ledamoten Mikael 
Sundin (M) och ledamoten Arslan Bicen (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget förslag till beslut 
Ledamoten Alice Vestlin (C) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget förslag till beslut 
Ledamoten Conny Gabrielsson (L) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget förslag till beslut 
  

Särskilt uttalande 
Stephan Guiance m. fl. (S), Shamso Ali Hassan m.fl (V) och 
Karrmapriya Muschott m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande 
enligt bilaga 

Förslag till beslut 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M), ledamoten Alice 
Vestlin m.fl. (C) och ledamoten Conny Gabrielsson m.fl. (L) 
anmäler för Moderaterna, Centerpartiet och Liberalerna en skrivelse 
med förslag till beslut enligt särskild bilaga.  
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2025-04-24 
Ärende 23 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028. 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
  
Särskilt uttalande: 
Majoriteten vill börja med att rikta ett varmt tack till förvaltningen 
för ett mycket gediget arbete med budgetunderlaget för 2026 och 
inriktningen för 2027 och 2028. Det är tydligt att analysen är 
förankrad i vår lokala verklighet och samtidigt ligger i linje med 
stadens övergripande mål om en sammanhållen, jämlik och hållbar 
stad. 
Vi vill särskilt lyfta fram och välkomna valet av de tre strategiska 
fokusområdena: Välbefinnande och hälsa, Uppväxtvillkor och 
utbildning samt Demokrati och trygghet. 
Det är tre områden där Skärholmen står inför betydande utmaningar 
men också tre områden där vi, med rätt prioriteringar, kan göra stor 
skillnad för invånarnas livsvillkor. Att Skärholmen har lägre 
upplevd trygghet, sämre hälsoutfall och lägre skolresultat än staden 
som helhet är välkänt. Samtidigt finns det en stark gemenskap, 
lokalt engagemang och goda offentliga verksamheter att bygga 
vidare på. 
Genom att sätta just dessa fokusområden i centrum för det fortsatta 
arbetet, visar förvaltningen prov på en ambitiös och ansvarstagande 
inriktning. Att stärka folkhälsan i alla åldrar, satsa på barnens och 
ungdomarnas framtid genom utbildning och trygga uppväxtvillkor, 
och att öka invånarnas delaktighet och tillit, är helt avgörande för att 
nå stadens vision om ett Stockholm där alla delar av staden 
utvecklas jämlikt. 
Vi uppskattar också det tydliga budskapet om att samverkan är 
nyckeln,  både mellan stadens olika delar och med civilsamhälle, 
polis, näringsliv och inte minst skärholmsborna själva. På så vis 
skapar vi hållbara lösningar som håller över tid. 
Majoriteten ser fram emot att tillsammans med förvaltningen 
fortsätta detta viktiga arbete, med målet att Skärholmen ska vara en 
stadsdel där människor trivs, känner sig trygga och har framtidstro. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
2025-04-24 
 
Ärende 23 
 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028 
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
Alice Vestlin m.fl. (C) 
Conny Gabrielsson m.fl. (L) 
  
  
Förslag till beslut 
  
Att                 delvis godkänna förvaltningens förslag  
  
Att                 därutöver anföra 
  
Vi vill tacka stadsdelsförvaltningen för det goda arbete man gör i en 
utmanande tid. Flerårsbudgeten belyser många viktiga aspekter och 
problematiserar kring de utmaningar vi har, både här och nu och 
framåt. Vårt gemensamma förslag för budgetinriktningen för 
Skärholmens stadsdelsnämnd har sin utgångspunkt i Moderaternas, 
Liberalernas, Centerpartiets och Kristdemokraternas gemensamma 
vision för Stockholms framtid: En frihetlig, framtidsinriktad, trygg 
och hållbar stad med en mångfald av människor, företag och 
föreningar. Vi bejakar stadens styrkor och framför allt tror vi 
passionerat på stockholmarnas potential och möjligheter att var och 
en kan forma sin egen framtid och förverkliga sina drömmar. 
  
I vårt Stockholm bemöts utmaningar genom samarbeten mellan 
staden, företagen, akademin och det civila samhället. Hit ska 
forskare, turister, investerare och studenter från hela världen söka 
sig. Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Vi tror på stockholmarnas förmåga och rätt att bestämma 
över sina egna liv och därför är det också viktigt att alla 
stockholmare är en del av samhällsbygget och både vill och kan 
bygga sig en bättre framtid. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt 
med vad stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. 
  
Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med 
vår politik, att lösa de problem som stockholmarna upplever. Det är 
inte ett löfte om att politiken kan lösa alla problem. Men det är ett 
löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom 
politiska beslut. Vi ska värna och utveckla Stockholm och ta vara på 
dess unika karaktär och skönhet. När staden utvecklas ska det göras 
med samförstånd med de som bor här. 
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Vi accepterar aldrig att människor i Stockholm får sin frihet 
begränsad på grund av diskriminering, rasism, antisemitism eller 
otrygghet. Vi arbetar målmedvetet för ökad frihet genom kraftfulla 
insatser mot den brottslighet som idag orsakar svåra problem i delar 
av staden och som begränsar människors frihet. 
  
Ordning och reda i stadens ekonomi är en förutsättning för att alla 
verksamheter i staden ska fungera. Service och omsorg till 
stockholmarna är utgångspunkten i stadsdelsnämndernas 
verksamheter, oavsett som den handlar om förskola, äldreomsorg, 
stadsmiljöarbete eller någon annan fråga som stadsdelsnämnderna 
tar beslut om. 
  
 ETT TRYGGT, LEVANDE OCH HÅLLBART SKÄRHOLMEN 
Stockholm ska vara en stad för alla – barn och unga, vuxna och 
äldre, inflyttade och de som bott här hela livet, företagare och 
anställda. Här ska det vara lika enkelt att vara singel som att bilda 
familj och åldras. Stockholm ska fortsätta utvecklas i takt med vad 
stockholmarna önskar, behöver och drömmer om. Servicen till 
medborgarna i våra stadsdelar är utgångspunkten i stadens 
verksamheter. Målsättningen är att Skärholmen ska vara en stadsdel 
som det är trivsamt att leva i, med hög kvalitet i förskola, skola och 
äldreomsorg, och med trygga, trevliga och välskötta torg, parker 
och grönområden. För att lyckas skapa en attraktiv och 
välfungerande plats för människor att bo och leva på i Skärholmen, 
är det av yttersta vikt att vi bygger en blandstad. Vi förstår vikten av 
att vi behöver alla boendeformer i stadsdelen. Det finns en kraftig 
majoritet av hyresrätter i Vårberg och Bredäng, därför måste vi 
säkerställa att det byggs fler bostadsrätter och småhus. 
STÄRKT TRYGGHET OCH FÖREBYGGANDE ARBETE 
Endast 44 procent uppger att de upplever att det är tryggt att bo i 
Skärholmen, vilket är långt ifrån övriga staden där 75 procent 
känner sig trygga. Resultatet för Skärholmens stadsdelsområde är 
en minskning med tio procentenheter jämfört med 2023 års resultat, 
då 54 procent uppgav att de kände sig trygga i stadsdelen. Det finns 
ingenting som är mer prioriterat än att få stopp på våldet, där barn 
allt oftare är både brottslingar och brottsoffer. Vi är glada över att 
förvaltningen fortsätter att arbeta med platssamverkan (som 
inleddes under det grönblå styret förra mandatperioden) med 
fastighetsägare, stadsdelsförvaltning, polis och näringsliv. Arbetet 
med platssamverkan fortsätter och utvecklas, och vi hoppas att fler 
aktörer ska involveras. Genom att involvera fastighetsägare och 
andra företag ökar möjligheten att nå både våra miljö- och 
klimatmål, samt trygghetsmål. Vi vill även att arbetet med 
näringslivet ska mynna ut i fler praktikplatser, lärlingstjänster, 
feriejobb och extrajobb till våra ungdomar och unga vuxna. 
  
UPPTÄCK HEDERSRELATERAT VÅLD OCH FÖRTRYCK  
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Att upptäcka barn som utsätts för hedersrelaterat våld och förtryck 
är en viktig uppgift redan i förskolan. En förutsättning för att 
personalen ska kunna hjälpa dessa barn är att någon på skolan ser 
och förstår barnets livssituation, utsatthet och behov. Det är därför 
nödvändigt att förskolans-, skolans och fritidsverksamhetens 
personal har en grundkunskap om vad hedersrelaterat våld och 
förtryck innebär och på vilket sätt det kan ta sig uttryck. Vi måste 
fortsätta ha ett nära samarbete med skolor, föreningar, fritidsgårdar 
och socialtjänst, för att tidigt upptäcka de barn som far illa. 
  
EN INKLUDERANDE FÖRSKOLA GENOM UPPSÖKANDE 
ARBETE  
Förskolan ska vara en trygg miljö för både barn och pedagoger, där 
barnen får utvecklas i egen takt och där förskolan lägger grunden 
för ett livslångt lärande. Vi vill fortsatt satsa på barns fysiska 
aktivitet som har stor betydelse för en god hälsa och ett gott lärande, 
där alla barn bör omfattas av en strategi för att öka fysisk aktivitet 
under förskoledagen. Vi är stolta över vår förskolepersonal som gör 
allt för att våra barn ska få bästa möjliga undervisning och samtidigt 
känna sig trygga i förskolan. Det är dock utmanande att vara 
pedagog inom förskolan, när barngrupperna är för stora, vilket vi 
kan se idag. 
  
Det är bra att stadsdelsförvaltningen arbetar för att få fler barn att 
börja förskolan och att vi har ökat inskrivningsgraden. Information 
om förskolan till vårdnadshavare med barn som inte är inskrivna, 
sker genom riktade postala utskick samt genom telefonsamtal. Vi 
tror inte detta är tillräckligt då det finns brister i svenska språket i 
många hushåll. I stället bör man genomföra dörrknackning och vara 
ute ännu mer på platser där föräldrar vistas. Det är glädjande att 
öppen förskola och föräldrarådgivningen är samlokaliserade sedan 
hösten 2023 inom ”Familjens hus”. Tillsammans med 
barnavårdscentralen (BVC) och barnmorskemottagningen (MVC) 
ingår de som en familjecentral i Skärholmen, vilket skapar goda 
förutsättningar för samverkan framöver.  
  
Svenska språket i förskolan är en fortsatt utmaning, både bland 
personal och bland barnen. Där är glädjande att man fortsätter med 
utbildningsinsatser för pedagoger, vilket påbörjades förra 
mandatperioden under ledning av den grönblå majoriteten. Vi anser 
att stadsdelsförvaltningen bör införa språktest vid nyrekrytering av 
förskolepersonal, på samma sätt som den styrande majoriteten 
bestående av Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet 
har gjort i Göteborgs stad. 
  
Idag har vi tre parklekar i Vårberg, Sätra och Bredäng. Det bor över 
2000 personer ovanför Skärholmen centrum längst med 
Ekholmsvägen. Det är därför oroväckande att Ekholmens parklek 
har stängts ner utan någon ersättningsplats. Vi bör ha en mötesplats 
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även för de yngre åldrarna (1–6 år), i nära anslutning till just 
Ekholmsvägen, Inte minst med anledning av att det dröjer 
ytterligare några år innan Bergbanan öppnar igen. 
  
BARN MED SÄRSKILDA BEHOV  
I Skärholmen har vi sett en ökning av barn med NPF-diagnoser det 
senaste året. Det är i grunden bra att barn får sina diagnoser tidigt, 
så de kan få det stöd de har rätt till, för att så småningom kunna 
börja förskoleklass och skola. Det kräver mycket tid och 
engagemang från personalen att både lära sig hur man undervisar 
barn med olika diagnoser, samt ta sig tiden att jobba med barnen 
både enskilt och i mindre grupp. Samarbete med Habiliteringen, 
BVC, Autismcenter för små barn och vårdnadshavare, är av stor 
vikt för att lyckas i det arbetet. 
  
SÄMRE BARNHÄLSA 
I Skärholmen har invånarna sämre hälsa över lag än i övriga staden. 
En hög andel fyraåringar har övervikt och obesitas, vilket är klart 
över genomsnittet i länet, för både pojkar och flickor. Skärholmen 
ligger även i botten av statistiken för staden och länet avseende 
andel treåringar med kariesskadade tänder. Precis som 
stadsdelsförvaltningen tar upp i fleråringen måste samverkan mellan 
BVC, förskola och socialtjänst intensiveras. 
  
  
GÖR DET MER ATTRAKTIVT ATT VARA 
FÖRSKOLELÄRARE  
Det är viktigt att fortsatt säkerställa att barngrupperna inte blir för 
stora. Skärholmen är den stadsdel som kommer växa mest 
procentuellt fram till 2045, vilket på sikt medför ett ökat lokalbehov 
inom förskolan. Det kommer finnas ett stort rekryteringsbehov av 
personal till förskolan, då Skärholmens förskolor beräknas ha cirka 
1000 fler barn 2035 jämfört med idag. Förskolan är i stort behov av 
behörig personal och Stockholms stad ska vara en attraktiv 
arbetsgivare för förskolelärare. Att införa karriärtjänster är inte en 
universallösning, men vi behöver anstränga oss för att behålla 
duktiga förskolelärare och attrahera nya. Skärholmen bör agera pilot 
för införandet av karriärtjänster inom förskolan. Möjligheterna att 
erhålla statsbidrag bör undersökas vid utformandet av 
karriärtjänsterna.   
  
EN SKOLA MED HÖG KVALITET FÖR ALLA 
Det är oroande att fler barn i Skärholmen inte klarar målen i 
kärnämnena i grundskolan. Vi har sett ett stort tapp i 
kunskapsresultat mellan år 2022-2024, däribland i 
Söderholmsskolan som tidigare haft höga resultat. 
Vänstermajoriteten i stadshuset presenterade under hösten 2024 att 
studieresultaten mellan flickor och pojkar i grundskolan blivit mer 
likvärdiga. Till saken hör att det är flickorna som tappar i 
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studieresultat, vilket bidrar till att det blivit mer jämna studieresultat 
mellan könen. Detta är djupt oroande och något majoriteten i 
stadshuset måste ta på största allvar. För de barn som är placerade i 
familjehem, HVB och SIS, är studieresultaten långt lägre än för 
andra barn. Detta är allvarligt och något stadsdelsförvaltningen i 
samverkan med utbildningsförvaltningen och socialtjänsten, måste 
ha en handlingsplan för. 
  
BARN, UNGA OCH FRITID 
Endast 7 % av Skärholmens flickor i högstadiet är medlem i en 
idrottsförening, medan snittet för staden är 42 %. Detta är ett 
kraftigt underbetyg. Det är viktigt att ge rätt förutsättningar för barn 
att kunna vara aktiva i en idrottsförening. Det handlar om allt från 
att ge föreningsstöd till föreningar som kan engagera stadens 
prioriterade målgrupper, till att öppna upp och anordna aktiviteter i 
anslutning till skoldagen så att fler har möjlighet att delta. Det finns 
ett tydligt samband mellan fysisk och psykisk hälsa. Vi ser 
hoppfullt på framtiden kring det pågående arbete som görs (genom 
En meningsfull fritid) för att få fler barn- och unga att engagera sig i 
olika aktiviteter efter skoltid. Vi vet att det finns en stor önskan från 
ungdomar, föräldrar och civilsamhället om att 
stadsdelsförvaltningen ska bistå i arbetet att öppna upp idrottshallar 
inom stadsdelen, efter skoltid. Detta är otroligt viktigt för att vi ska 
få ett välfungerande och aktivt idrotts- och fritidsliv i Skärholmen. 
Vi behöver fler nya idrottshallar, och vi behöver tillgängliggöra 
dem vi redan har. 
  
LSS, STÖD OCH SERVICE 
Vi måste utgå ifrån individen – och det ska genomsyra alla insatser 
som görs. 
Den psykosociala hälsan är sämre hos personer med olika 
funktionsvariationer och den upplevda tryggheten är lägre. 
Skärholmens stadsdel ska stärka samarbetet mellan socialtjänstens 
olika verksamheter, socialnämnden samt andra berörda nämnder 
och bolag för att säkerställa likställighet och samordning. Insatser 
ska utformas med respekt för varje persons önskemål och vi ska 
verka för tidigare och längre beslut, för att öka framförhållningen 
för både brukare, anhöriga och utförare. Vi ska verka för att det 
byggs fler LSS-bostäder och gruppboenden i stadsdelen, så 
människor kan bo kvar nära sina anhöriga. Stadsdelsförvaltningen 
bör utveckla och implementera rutiner för att säkerställa 
barnperspektivet och barns delaktighet i handläggningen, samt 
skapa förutsättningar för barns rätt till information. Delaktigheten 
vid individuella planer (SIP) måste öka. Vidare måste se till att det 
finns välfungerande rutiner för att skolan ska kunna kalla till SIP-
möten, och vi måste särskilt prioritera ledsagning för att barn och 
unga vuxna med funktionsvariationer, så att de regelbundet kan 
delta i fritidsaktiviteter. Skärholmens stadsdelsnämnd bör uppdra 
till förvaltningen att genomföra ett projekt där feriejobbande unga, 
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anordnar olika aktiviteter och evenemang för personer med 
funktionsvariation. 
  
VALFRIHET OCH VÄRDIGHET FÖR ALLA ÄLDRE 
Äldre i Skärholmen ska ha en trygg ålderdom präglad av frihet och 
gemenskap. Under förra mandatperioden tog vi krafttag för att 
motverka ensamhet och social isolering genom att prioritera 
förebyggande arbete med diverse seniorträffar. Vi vill gärna lyfta 
fram Seniordagarna som blev ett mycket lyckats inslag, där flertalet 
aktiviteter anordnades dagligen, under flera dagar. Måltidsstunden 
för våra äldre är central. Maten som serveras ska vara god, 
näringsrik och varierad. Vi vill därför utveckla Matlyftet ytterligare, 
och anordna fler träffar där äldre kan ses, äta god mat, ta ett glas vin 
om de önskar det, och lyssna på musik eller annan underhållning. 
Vi vet att det är svårt för många att ta sig in till staden för att 
uppleva mat, kultur och underhållning. Därför måste vi kunna 
erbjuda det lokalt i Skärholmen. Under de närmaste tio åren 
beräknas antalet personer som är 85 år och äldre i Stockholms län 
att öka med drygt 70 procent, från knappt 50 000 till drygt 86 000 
personer. Att gruppen ökar kraftigt är positivt, men ställer stora krav 
på anpassat boende, hemtjänst, vård i hemmet och annat behov av 
stöd och hjälp i vardagen. Det är stor brist på seniorbostäder i hela 
staden och även i Skärholmen. Därför är det viktigt att bostäder för 
äldre planeras tidigt vid framtagande av nya detaljplaner. 
  
ANSVAR FÖR EKONOMI 
Under Socialdemokraternas styre har skuldsättningen skenat. 
Staden lånar just nu en miljon kronor i timmen, och innan 
mandatperioden är slut kommer den offentliga skulden att ha 
passerat 100 miljarder kronor. Ränkostandanerna är nästan lika 
stora som kostnaderna för stadens förskoleverksamhet. Vi vill 
reducera investeringsvolymen, öka självfinansieringsgraden och den 
externa privata finansieringen samt stärka kostnadskontrollen. 
  
ÖKAD ARBETSLÖSHET OCH ÖKAT EKONOMISKT 
BISTÅND 
De senaste två åren har vi påpekat att arbetslösheten kommer att 
öka. Vi har även varnat för att läget i Skärholmen kommer bli ännu 
värre 2025. Nu ser vi tyvärr att det stämmer. Samtidigt ser vi en 
oroande stor andel människor i behov av ekonomiskt bistånd. I 
månadsrapporten för mars ligger vi redan 90 personer över budget 
(590 personer totalt), vilket ger ett budgetunderskott på 9,3 miljoner 
(enligt prognosen). Förklaringen är att det rådande konjunkturläget 
medför ett ökat behov av ekonomiskt bistånd, och därtill har det 
byggts nya hyresrätter med höga hyror och låga trösklar för att 
beviljas ett förstahandskontrakt. Förvaltningen uppmärksammar att 
individer och familjer med ekonomiskt bistånd får hyreskontrakt i 
de nybyggda hyresrätterna, och därefter måste de ansöka om 
försörjningsstöd för att kunna betala hyran. Det här är väldigt 

Sida 38 (61)



 
 
 

 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-24 

problematiskt för Skärholmen, som får försörja ytterligare individer 
och familjer i en redan tuff ekonomisk situation. Vägen till arbete 
och självförsörjning blir extra svår, då det krävs höga löner för att 
kunna betala dessa höga hyror. Det finns därmed inga incitament att 
bli självförsörjande, då det i praktiken skulle innebära att individen 
eller familjen skulle få flytta till en annan billigare bostad. 
  
SOCIALT SKYDDSNÄT OCH NY SOCIALTJÄNSTLAG 
31 december 2024 landade stadsdelsförvaltningen på ett kraftigt 
minusresultat. De verksamhetsområden som går med underskott är 
individ- och familjeomsorg, äldreomsorg, stöd och service till 
personer med funktionsnedsättning och ekonomiskt bistånd. Alla 
dessa är otroligt viktiga verksamheter, där högsta kvalitet måste 
upprätthållas. Utfallet i Skärholmen följer övriga Sverige, där 
ensamstående kvinnor är representerade i mycket högre grad än 
män avseende ekonomiskt bistånd. Kvinnor och HBTQI-personer är 
också målgrupper som i större utsträckning utsätts för våld i nära 
relation. Här måste vi fortsatt bedriva ett aktivt samarbete med 
polis, socialtjänst, SHIS och Kvinnojourer för att kartlägga, hjälpa 
och bistå de som är våldsutsatta, deras barn och även husdjur. 
  
I juli införs den nya socialtjänstlagen vilket innebär att det blir lag 
på att arbeta förebyggande för att förhindra att barn och vuxna far 
illa. Socialtjänsten kommer behöva vara ännu mer tillgänglig, 
insatser ska göras ännu snabbare och vissa insatser utan 
behovsprövning. I praktiken innebär det än mer ansvar för ännu fler 
verksamhetsområden inom stadsdelsförvaltningens område. 
  
JOBB OCH ETT VÄXANDE NÄRINGSLIV 
För att vända den negativa utvecklingen i Stockholm måste vi få 
fart på den ekonomiska tillväxten. Att sänka kommunalskatten är 
inte bara moraliskt rätt, utan leder också till att det lönar sig mer att 
arbeta och att fler har råd att konsumera. Under 2023 skickade 
förvaltningen ut en enkät till företagarna i stadsdelsområdet som en 
del i arbetet för att utöka samarbetet med det lokala näringslivet. 
Enkätens syfte var att ge förvaltningen en ökad förståelse för det 
lokala näringslivets behov och upplevelse av att bedriva företag i 
stadsdelsområdet. Resultatet av enkäten visade att näringsidkare i 
centrumområdena befann sig i en situation som innebar att de inte 
planerade att utöka sin verksamhet. Det som framför allt lyftes var 
trygghetsfrågan utifrån händelser i stadsdelsområdet, vilket vi 
beklagar. 
  
Näringslivet i Skärholmen består av flera, lokala entreprenörer, som 
jobbar hårt veckans alla dagar för att få sin verksamhet att gå ihop. 
Skärholmen ska ha ett företagsklimat i världsklass med många nya 
idéer för framtiden. Här har stadsdelen en viktig uppgift att bidra till 
Stockholms attraktivitet för talanger, genom att erbjuda såväl en 
trygg stadsdel, som en stimulerande uppväxtmiljö för den som 
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väljer att bosätta sig här med sin familj. Vi vill att Skärholmen ska 
vara en stadsdel dit nya företag inom olika sektorer söker sig och 
etablerar sig – En världsstad i miniatyr! 
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/298-1 (Godkänd - R 1) Underlag for budget 
2026 med inriktning 2027 version 20250314. 

• SKHLM 2025/298-2 Bilaga 01 - Sdn 24. 
• SKHLM 2025/298-3 Bilaga 02 - Klimatinvesteringar 2026-

2028. 
• SKHLM 2025/298-4 Bilaga 03 - Klimatanpassning-

investeringar 2026-2028. 
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§ 24 
Mindre grupp inom förskolan.  

- Beslutsärende 
SKHLM 2025/318 
 

Beslut  
En mindre grupp för förskolebarn med autism och stora stödbehov 
inrättas i förskolan Torpgläntan 8, med start när förskolan 
färdigställs under år 2025 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  

Särskilt uttalande 
Stephan Guiance m. fl. (S), Shamso Ali Hassan m.fl (V) och 
Karrmapriya Muschott m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande 
enligt bilaga 
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2025-04-21 
Ärende 24 
Inrättande av mindre grupp för förskolebarn med autism och 
stora stödbehov vid Torpgläntan 8 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
  
Särskilt uttalande: 
Majoriteten vill uttrycka sitt starka stöd för förvaltningens förslag 
att inrätta en mindre grupp för barn med autism och stora stödbehov 
i den nya förskolan Torpgläntan 8. Förslaget är ett viktigt steg i 
riktning mot en mer jämlik och tillgänglig förskola för alla barn 
oavsett förutsättningar. 
  
Vi ser mycket positivt på att förvaltningen har lyssnat på behov som 
lyfts från såväl professionen som från vårdnadshavare. För barn 
med omfattande stödbehov är det avgörande att få en trygg, 
anpassad och strukturerad lärmiljö där pedagogiken utgår från 
barnens behov, inte tvärtom. Det handlar om barnens rätt att 
utvecklas, leka och lära sig i en miljö där det finns tid för 
bemötande, stöd och relationsskapande. 
  
Det är också glädjande att se hur erfarenheterna från den tidigare 
starten av en mindre grupp visar positiva resultat, både för barnens 
utveckling och för arbetsmiljön för pedagogerna. Att skapa rätt 
förutsättningar för våra medarbetare är en förutsättning för att 
kvaliteten i verksamheten ska kunna upprätthållas och utvecklas. 
  
Majoriteten ser att behovet av specialpedagogiska lösningar ökar, 
både i Skärholmen och i hela staden. Därför är det viktigt att vi går 
före och visar hur förskolan kan organiseras på ett sätt som 
verkligen inkluderar alla barn. Den nya verksamheten vid 
Torpgläntan är ett konkret exempel på detta, och vi hoppas att det 
också inspirerar till fortsatt utveckling i andra delar av Stockholm. 
  
Ett stort tack riktas till förvaltningen, pedagogerna och alla som 
varit med och tagit fram detta förslag och som varje dag arbetar för 
att göra förskolan till en plats där varje barn får växa utifrån sina 
egna förutsättningar. 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/318-1 (Godkänd - R 1) Mindre grupp inom 
förskolan. 
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§ 25 
Verksamhetsberättelse. VB 2024 för medicinskt ansvarig 
sjuksköterska  

- Beslutsärende 
SKHLM 2025/322 
 

Beslut  
Skärholmens stadsdelsnämnd godkänner verksamhetsberättelse 
2024 för medicinskt ansvarig sjuksköterska och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/322-1 (Godkänd - R 1) Verksamhetsberättelse 
2024 medicinskt ansvarig sjuksköterska. 
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§ 26 
Anmälan av patientsäkerhetsberättelse 2024 för 
äldreomsorgens och socialpsykiatrins särskilda 
boenden.  

- Anmälningsärende  
SKHLM 2025/330 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/330-1 (Godkänd - R 2) Anmälan av 
patientsäkerhetsberättelse 2024 för äldreomsorgens och 
socialpsykiatrins särskilda boenden. 

• SKHLM 2025/330-3 Patientsäkerhetsberättelse Sätra vob 
socialpsykiatrin 2024. 

• SKHLM 2025/330-2 Patientsäkerhetsberättelse Sätra vob 
2024. 
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§ 27 
Månadsrapport per mars 2025.  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/336 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  

Särskilt uttalande 
Vice ordförande Sophia Granswed Baat m.fl. (M) anmäler för 
Moderaterna  ett särskilt uttalande enligt bilaga. 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) anmäler att Sverigedemokraterna 
ansluter till det särskilda uttalandet. 
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Skärholmens stadsdelsnämnd 
2025-04-24 
 
Ärende 27 
  
Sophia Granswed Baat m.fl. (M) 
  
  
  
  
  
Särskilt uttalande 
  
De senaste två åren har vi påpekat att arbetslösheten kommer att 
öka. Vi har även varnat för att läget i Skärholmen kommer bli ännu 
värre 2025. Nu ser vi tyvärr att det stämmer. Samtidigt ser vi en 
oroande stor andel människor i behov av ekonomiskt bistånd. 
  
I månadsrapporten för mars ligger vi redan 90 personer över budget 
(590 personer totalt), vilket ger ett budgetunderskott på 9,3 miljoner 
(enligt prognosen). Förklaringen är att det rådande konjunkturläget 
medför ett ökat behov av ekonomiskt bistånd, och därtill har det 
byggts nya hyresrätter med höga hyror och låga trösklar för att 
beviljas ett förstahandskontrakt. Förvaltningen uppmärksammar att 
individer och familjer med ekonomiskt bistånd får hyreskontrakt i 
de nybyggda hyresrätterna, och därefter måste de ansöka om 
försörjningsstöd för att kunna betala hyran. Det här är väldigt 
problematiskt för Skärholmen, som får försörja ytterligare individer 
och familjer i en redan tuff ekonomisk situation. Vägen till arbete 
och självförsörjning blir extra svår, då det krävs höga löner för att 
kunna betala dessa höga hyror. Det finns därmed inga incitament att 
bli självförsörjande, då det i praktiken skulle innebära att individen 
eller familjen skulle få flytta till en annan billigare bostad. 
  
Vi måste sluta bygga dyra hyreslägenheter, som ingen har råd att bo 
i. Ska vi bygga allmännyttiga hyresrätter ska det enbart vara så 
kallade Stockholmshus (som byggs med ca 30% lägre hyror). 
Därefter måste vi se över hela hyressystemet för de allmännyttiga 
bostadsbolagen. Vi anser inte att det är rimligt att personer med 
ekonomiskt bistånd ska kunna få förstahandskontrakt i dyr 
nyproduktion, när personer som arbetar inte har råd. Avslutningsvis 
borde det finnas en regel inom staden som innebär att 
stadsdelsförvaltningarna måste informera varandra, om de känner 
till att invånare med ekonomiskt bistånd ska flytta till en annan 
stadsdel.  
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Handlingar i ärendet 
• SKHLM 2025/336-2 Bilaga 1 - månadsrapport mars 2025. 
• SKHLM 2025/336-1 (Godkänd - R 2) Månadsrapport Mars 

2025. 
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§ 28 
Intern remiss. Inbjudan till samråd om förslag till 
detaljplan för Tempelriddarorden 1  mfl. i stadsdelen 
Bredäng, Dnr 2023-09235  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/150 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 

Särskilt uttalande 
Ordförande Stephan Guiance m. fl. (S), andre vice ordföranden 
Shamso Ali Hassan m.fl (V) och ledamoten Karrmapriya Muschott 
m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande enligt bilaga 
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2024-04-24 
Ärende 28 
Internremiss. Inbjudan till samråd om förslag till detaljplan för 
Tempelriddarorden 1 m.fl. i stadsdelen Bredäng, Dnr 2023–09235 
Stephan Guiance m.fl. (S) 
Shamso Ali Hassan m.fl. (V) 
Karmapriya Muschott m.fl. (MP) 
  
Särskilt Uttalande: 
Detta är ett anmälningsärende, vilket innebär att ärendet redovisas 
till Skärholmens stadsdelsnämnd för kännedom. Inget beslut fattas 
av nämnden. 
Majoriteten ställer sig bakom förvaltningens ställningstagande att 
finansieringen av trappkopplingen mellan Bredängs allé och 
parkstråket Ängen ska ske inom ramen för exploateringsprojektet. 
Den rödgröna majoriteten är positiv till byggandet av hyresrätter, 
särskilt i ett område som Bredäng, där trångboddheten är den högsta 
i Stockholm. Trångboddheten påverkar i hög grad boende i 
familjebildande åldrar negativt och försvårar möjligheten till trygga 
och stabila 
boendeförhållanden.                                                                            
                                         Samtidigt understryker majoriteten att 
byggande, oavsett upplåtelseform, hyresrätter eller bostadsrätter, 
måste ske med varsamhet. Det är av största vikt att värna områdets 
unika karaktär, kulturmiljö och arkitektoniska uttryck. En hållbar 
stadsutveckling förutsätter att nya bostäder tillför kvaliteter utan att 
kompromissa med det som gör Bredäng till en uppskattad och 
levande stadsdel. 
Majoriteten har tagit del av underlaget till detaljplanen för 
Tempelriddarorden 1 m.fl. och deltog vid samrådsmötet med 
boende som hölls den 18 februari i Bredängskyrkan. Under mötet 
uttrycktes en mycket djup oro över detaljplanens innehåll och dess 
påverkan på området. Många boende framförde tydligt att förslaget 
inte är förankrat i lokala behov och att det riskerar att försämra både 
livsmiljö och trygghet i området. 
Det framfördes även oro för en rad specifika konsekvenser av 
planförslaget. Flera boende pekade på risken för minskad tillgång 
till grönområden och rekreationsytor, ökad trafikbelastning och 
buller i bostadsnära miljöer. Det uttrycktes också frustration över 
bristande involvering i planeringsprocessen och otillräcklig dialog 
med kommunen och byggherren. Ytterligare oro fanns över minskat 
antal parkeringsplatser och osäker tillgång till de planerade 
underjordiska parkeringslösningarna. 
Den föreslagna bebyggelsens utformning uppfattas som 
problematisk, då den riskerar att skapa mycket nära insyn mellan 
bostäder. Detta upplevs som ett intrång i den personliga sfären och 
ett hot mot känslan av trygghet. Majoriteten vill även 
uppmärksamma att områdets nuvarande karaktär och identitet 
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riskerar att gå förlorad genom föreslagna förtätning, vilket strider 
mot intentionerna i planhandlingens egna avsnitt om fysisk miljö. I 
“Planbeskrivning för Tempelriddarorden 1 m.fl. i stadsdelen 
Bredäng” står det: 
“De kulturhistoriska värdena i kvarteret bedöms framförallt bestå i 
hur bebyggelsen är integrerad i naturlig topografi och växtlighet, 
den konsekventa placeringen i ortogonalt mönster med öppna 
vinklar, samt den enhetliga arkitekturen avseende höjd, volym och 
kulör som är ett tidstypiskt exempel på modernistisk 
upprepningsarkitektur.” 
Mot denna bakgrund riktar majoriteten en tydlig uppmaning till 
Stadsbyggnadskontoret och Stena Fastigheter att revidera 
detaljplanen i sin helhet, eller alternativt stryka de delar som rör ny 
bostadsbebyggelse. En sådan åtgärd är nödvändig för att säkerställa 
en plan som har legitimitet och lokal förankring. 
Majoriteten konstaterar samtidigt att de invändningar och farhågor 
som framförts av de boende är betydande och måste få genomslag i 
den fortsatta byggprocessen. Det rör frågor som påverkar både 
livskvalitet, trygghet och områdets långsiktiga utveckling. 
Detaljplanen i sin nuvarande form bedöms därför inte vara förenlig 
med en socialt hållbar stadsutveckling i området. Planförslaget bör 
följaktligen revideras i sin helhet, alternativt strykas i de delar som 
avser ny bostadsbebyggelse. 
  
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/150-6 Försättsblad. Planärende på samråd. 
Tempelriddarorden 1 mfl i stadsdelen Bredäng, Dnr 2023-
09235. 

• SKHLM 2025/150-5 Remissvar. SKHLM 2025/150 Intern 
remiss. Samråd Tempelriddarorden 1 mfl i stadsdelen 
Bredäng, Dnr 2023-09235 

• SKHLM 2025/150-4.1 Kopia av SKHLM 2025/150 Intern 
remiss. Samråd Tempelriddarorden 1 mfl i stadsdelen 
Bredäng, Dnr 2023-09235 

• SKHLM 2025/150-4 Remissvar 2023-09235 
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§ 29 
Protokoll - Gruppledarmöte, år 2025.  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/2 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/2-6 Protokoll 2025-03-27. 
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§ 30 
Protokoll - Förvaltningsgruppen, år 2025.  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/4 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
  
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/4-6 Protokoll 2025-03-20. 
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§ 31 
Protokoll - Hägersten-Älvsjös och Skärholmens 
stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor, år 2025.  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/5 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
  
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/5-9 Protokoll 2025.04-16. 
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§ 32 
Protokoll - Skärholmens Pensionärsråd, år 2025.  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/6 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/6-15 Bilagor till protokoll 2025-04-16. 
• SKHLM 2025/6-14 Protokoll 20250416 
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§ 33 
Protokoll - Samverkansöverenskommelsens styrgrupp 
(SÖK), år 2025.  

- Anmälningsärende 
SKHLM 2025/8 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
  
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/8-1 Protokoll 2025-03-28. 
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§ 34 
Anmälan av delegationsbeslut under perioden 2025-03-01 
- 2025-03-31  

- Anmälningsärende 

Besluten skickas inte ut, listor finns att ta del av hos 
registrator 
  

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
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§ 35 
Anmälan av protokoll från sociala delegationen 2025-04-
09, 2025-04-23  

- Anmälningsärende  

Protokollen skickas inte ut, de finns att läsa hos 
registrator. 
  

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan och lägger den till 
handlingarna 
 
  

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar på förvaltningens förslag till 
beslut och hör enhälligt bifall därtill 
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§ 36 
Samlingsärende. Balanslista, år 2025.  
SKHLM 2025/1 
 
Handlingar i ärendet 

• SKHLM 2025/1-9 Balanslista SDN 5/2025-04-24. 
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§ 37 
Om inflyttning av familjer med ekonomiskt bistånd  

Beslut  
Skrivelsen avslås 
 

Beslutsgång 
Ordförande Stephan Guicance (S) finner att det finns två förlag till 
beslut, Sverigedemokraternas förslag att skicka skrivelsen till 
förvaltningen för beredning och majoritetens förslag att avslå 
skrivelsen. 
Dessa två förslag ställs mot varandra och majoritetens förslaget att 
avslå skrivelsen hör bifall. 
Ordförande Stephan Guiance (S) yrkar att skrivelsen avslås och hör 
bifall därtill. 
  

Reservation  
Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut 

Skrivelse 
Ledamoten Tapani Juntunen (SD) och Roland Johansson (SD) 
anmäler för Sverigedemokraterna en skrivelse enligt bilaga,  med 
förslag till beslut att skrivelsen skickas till förvaltningen för 
beredning. 
  
Då inga ytterligare frågor kvarstod avslutade ordförande Stephan 
Guiance (S) klockan 19.48 
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Skärholmens Stadsdelsnämnd 
Skrivelse 
2025-04-24 
  
Om inflyttning av familjer med ekonomiskt bistånd 
  
Det har kommit till vår kännedom att det flyttat in flera familjer till 
stadsdelen in i det nya höghuset i Skärholmen centrum. Det gäller 
familjer som flyttat från andra delar av staden, och kanske från 
annan kommun, och som vid inflyttning redan är beviljade 
ekonomiskt bistånd. Enligt den uppgift vi just nu har rör det sig om 
cirka 13 familjer. 
  
I månadsrapporten för mars, framgår att Skärholmens 
stadsdelsförvaltning redan för innevarande år har ett prognosticerat 
underskott med 9,5 miljoner kronor gällande just ekonomiskt 
bistånd. Det framstår bland annat därför som väldigt olyckligt att 
man använder Skärholmen som en plats för social dumpning. Vår 
bestämda uppfattning är att Skärholmens stadsdelsförvaltning inte 
ska betala ekonomiskt bistånd för dessa familjer. Vi uppfattar att 
om dessa familjer skulle hamna på Skärholmen så kommer vi få 
ytterligare ett antal miljoner mer i underskott. 
I sammanhanget framstår det också som en mycket dålig 
socialpolitik att familjer med ekonomiskt bistånd erbjuds nya 
lägenheter med mycket hög hyra. Detta kommer omöjliggöra att 
dessa familjer inom en snar framtid kommer kunna hantera sin 
situation på egen hand och försörja sig på egen hand. Politikens mål 
måste vara att underlätta, underbygga möjligheten till egen 
försörjning och egenmakt. 
Vi har av denna anledning ett flertal frågor till förvaltningen: 
Förslag till beslut: 
1.    Hur många familjer rör det sig om, som har ekonomiskt bistånd 
och kommer från andra stadsdelar, samt eventuellt annan kommun. 
2.    Vad är förvaltningens strategi i dagsläget, hur ska den situation 
som uppstått stävjas, här syftar vi på den ekonomiska frågan, vem 
ska betala ekonomiskt bistånd? 
3.    Vilken förhandsinformation hade förvaltningen innan 
inflyttning av dessa familjer med ekonomiskt bistånd var ett faktum. 
4.    Finns det några relevanta styrdokument, som på något sätt 
berör hur personer med ekonomiskt bistånd kan flyttas runt i staden, 
och vad då gäller angående vem som ska betala. 
5.    Finns det några relevanta styrdokument/riktlinjer gällande 
hyresnivån inom Stockholm Stad i samband med Ekonomiskt 
bistånd, för att stävja att en liknande situation uppstår igen.   
6.    Vad är den beräknade kostnaden om mot förmodan 
Skärholmens stadsdelsförvaltning måste betala hela kostnaden för 
dessa familjer. 
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 Tapani Juntunen (SD) 
 Roland Johansson (SD) 
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